

CHAPTER 1

Archaeological Surveys in the Shashe-Limpopo Basin, Eastern Botswana: A Preliminary Report

Cynthia Ontiretse Mooketsi

This paper is a report on recent surveys conducted in the Shashe-Limpopo Basin in eastern Botswana. The aim of the surveys was to document the distribution of archaeological sites representing different periods across the landscape. Previous archaeological research in the Shashe-Limpopo Basin has concentrated on early and later farming communities and sites related to the development of complex societies. The region's potential to yield information about earlier periods was unknown. The survey therefore aimed particularly to document sites dating to Stone Age and Transitional periods in order to obtain a data base that could be used for understanding the transition from hunting and gathering to herding in the region. The results of the survey demonstrate that the Shashe-Limpopo Basin does contain well preserved archaeological sites representing the Stone Age through to complex societies and their distribution is not limited to the main confluence zone but extends to Limpopo tributaries such as the Thune and Motloutse rivers.

Le présent article constitue un rapport sur les dernières reconnaissances menées dans le bassin du Shashe-Limpopo, dans le Botswana oriental. Les survey ont eu pour objectif de documenter les sites archéologiques de différentes périodes répartis à travers le paysage. L'étude des communautés des cultivateurs de la dernière période et des autres sites liés au développement de sociétés complexes a focalisé l'attention des recherches archéologiques antérieures dans la même région. Il n'y avait aucune indication permettant d'identifier les sites de périodes plus anciennes dans la région. Aussi, la reconnaissance s'est-elle penchée plus particulièrement sur la documentation des sites de la Période de la Pierre (Stone Age) et les périodes de transition afin de constituer une base de données pouvant aider à comprendre comment s'est effectué le passage de la chasse et collecte vers l'élevage. Les résultats montrent que le bassin du Shashe-Limpopo comprend des sites archéologiques bien préservés représentant la Période de la Pierre continuant sur les sociétés complexes et que leur distribution ne se limite pas à la seule zone de confluence mais s'étend jusqu'aux affluents du Limpopo tels les fleuves Thune et Motloutse.